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V Praze dne 4. 3. 2024 

Č.j.: 0403/2024/K/19 

Vážený pane místopředsedo vlády a ministře financí, 

opětovně se na Vás obracíme ve věci příspěvku na péči, a to v souvislosti s poslaneckým návrhem 

pana ministra Mariána Jurečky na navýšení příspěvků na péči ve II. a IV. stupni. Pan ministr však 

nenavrhuje zvýšení příspěvku na péči I. stupni.  

NRZP ČR a další organizace, které sdružují lidi se zdravotním postižením, zásadně odmítají, aby 

nedošlo k valorizaci příspěvku na péči v I. stupni. Současně také nesouhlasíme s velmi malým 

navýšením příspěvku na péči ve II. stupni. Vítáme navýšení příspěvku na péči ve IV. stupni při domácí 

péči a samozřejmě souhlasíme také se zvýšením příspěvku na péči ve III. stupni o 2000,- Kč. 

Vážený pane místopředsedo vlády, z kuloárů víme, že někteří představitelé koalice by za určitých 

podmínek souhlasili s navýšením příspěvku na péči v I. stupni. Máme informace, že vytrvale odmítáte 

další změnu v této oblasti. Protože jsou to kuloárové informace, nemůžeme tvrdit, že tomu tak 

skutečně je, ale přesto se na Vás obracíme s naléhavou žádostí, aby v rámci dalšího projednávání 

novely zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, sněmovní tisk 605, došlo ještě k úpravě I. a II. 

stupně příspěvku na péči. Důvodů, proč naléháme na uvedenou změnu, je mnoho a jsou závažné. 

Pokusíme se uvést alespoň některé.  

Především, příspěvky na péči v I. a ve II. stupni byly naposledy valorizovány v roce 2016, to je 8 let, 

kdy jsme prošli obrovskou vlnou inflace a dnešní ceny sociálních služeb jsou, ve srovnání s rokem 

2016, vyšší o 30 %, viz dvojí zvýšení cen podle vyhlášky č. 505/2006 Sb., kterou se provádí některá 

ustanovení zákona o sociálních službách, a to pouze u pečovatelské služby a osobní asistence. U 

ostatních položek došlo ještě k vyššímu navýšení cen. Dnešní skutečnost je taková, že u klientů, kteří 

jsou příjemci příspěvků na péči v I. a II. stupni jsou sociální služby prakticky nedostupné, protože tito 

lidé nemají dostatečné prostředky na jejich nákup. Pro příklad uvádíme, že dovoz obědů, což je u 

osamělých seniorů standardní služba, stojí v některých městech i 50,- Kč. To znamená, že osamělá 

osoba, která si není schopna sama uvařit, nepokryje ze svého příspěvku na péči ani dovoz jednoho 

teplého jídla denně. Už vůbec nemluvíme o tom, že tito lidé zpravidla potřebují alespoň minimální 

úklid domácnosti.  

Vážený pane místopředsedo vlády, chápeme, že vláda a Vy osobně také, argumentujete proti 

jakémukoliv zvyšování dávek udržením rozpočtové kázně, nezadlužováním budoucích generací a 

podobně. To je samozřejmě nepochybně chvályhodné. Na druhé straně, musíme uvést argument, že 

od roku 2016 byly valorizovány nejen všechny dávky, ale i spousta dotačních titulů. Je až 

nepochopitelné, proč zrovna příspěvky na péči v I. a ve II. stupni jsou ty položky, kde odmítáte jejich 

navýšení. Dovolujeme si ještě upozornit, že od 1. 1. 2024 byla zrušena sleva na poplatníka u dětí ve 

věku nad tři roky. Zrušení této slevy znamená významný zásah do příjmů pečujících osob, kdy jeden 

z rodinných příslušníků je trvale upoután k péči a nemůže být ekonomicky aktivní. Tato sleva na dani 

z příjmů činila 2070,- korun měsíčně, takže ani navýšení příspěvku na péči ve III. stupni o dva tisíce 

korun, neznamená zvýšení příjmů pro tyto rodiny. Zrušení slevy na poplatníka postihne nejvíce  
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pečující osoby u příjemců příspěvků na péči ve II. stupni, protože často je tomu tak, že u II. stupně je 

nutný dohled. Jedná se o tisíce rodin, které jsou takto postiženy.  

Pan ministr Marián Jurečka i další poslanci uvádějí, že navrhované zvýšení, které je uvedeno v tisku 

605, bude představovat zvýšení výdajů o 7 mld. korun. To je však neúplná informace, protože 

příspěvky na péči mají být zvýšeny až od 1. července letošního roku, tudíž skutečné výdaje budou 

maximálně 3,5 mld. korun. Dovolujeme si tvrdit, že další navýšení výdajů státního rozpočtu o půl 

miliardy korun, ke kterému by došlo zvýšením příspěvků na péči v I. a II. stupni, by nepochybně 

veřejné rozpočty unesly. 

Vážený pane místopředsedo vlády, dovolujeme si ještě upozornit na jednu závažnou skutečnost. Dne 

22. 12. 2023 vložilo MPSV ČR do eklepu návrh novely zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních službách. 

V návrhu zákona byl návrh na pravidelnou valorizaci příspěvku na péči po dosažení 5 % růstu cen 

služeb. Součástí návrhu zákona byl také návrh nařízení vlády o zvýšení výše příspěvků na péči, který se 

významně liší od částek uvedených v tisku 605. Vnější připomínkové řízení bylo ukončeno 5. ledna 

letošního roku, ale dosud nebyly vypořádány připomínky, přičemž návrh zákona nebyl stažen 

z legislativního procesu. Výše uvedené skutečnosti však nejsou součástí poslaneckého návrhu pana 

ministra M. Jurečky, sněmovní tisk 605, který je přednostně projednáván. Nevyznáme se v tom, co je 

skutečným záměrem vlády. Celý způsob předkládaní jednotlivých návrhů novel zákona o sociálních 

službách musí nutně vyvolávat velkou nedůvěru veřejnosti o skutečné snaze vlády o zlepšení 

postavení rodin pečující o závislé rodinné příslušníky. Dovolíme si dodat, že z našeho pohledu je 

ostudné, jak vláda přistupuje k této velmi ohrožené skupině občanů.  

Vážený pane místopředsedo vlády, žádáme Vás, abyste ještě jednou zvážil celou situaci a v rámci 

druhého čtení umožnil navýšení příspěvku na péči v I. stupni a navýšení současného návrhu na 

zvýšení příspěvku ve II. stupni. Vzhledem k závažnosti tohoto tématu si Vás dovolujeme informovat, že 

náš dopis zveřejníme, protože se ocitáme v časové tísni. 

Vážený pane místopředsedo vlády, spoléháme na Vaši vstřícnost. 

V úctě. 

 

                                                                                                                                                 Mgr. Václav Krása 

Předseda NRZP ČR 

 

Vážený pan 

Ing. Zbyněk Stanjura 

Ministr financí 

Ministerstvo financí ČR 

Letenská 15 

118 10 Praha 1                                                                                                           


